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Diari Oficial 

del 

Consell General 

Núm. 12/1999 – 4 pàgines 
Sessió Tradicional de Sant Tomàs del dia 21 de desembre de 1999 

 

El dia 21 de desembre de 1999, dimarts, es reuneix a 
la Casa de la Vall el M. I. Consell General, en Sessió 
Tradicional de Sant Tomàs convocada d’acord amb 
allò que estableix el Reglament de l’Assemblea i amb 
l’ordre del dia que figura en el Butlletí del Consell 
General núm. 50/1999, que és el següent: 

1. Informe de la delegació del Consell General a 
l’Organització per a la Seguretat i Cooperació 
Europea. 

2. Informe de la delegació del Consell General al 
Consell d’Europa. 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència dels M. I. 
Srs. Francesc Areny Casal i Miquel Àlvarez Marfany, 
síndic general i subsíndic general, respectivament, 
s’ha procedit a comprovar la presència dels membres, 
que ha quedat registrada d’acord amb la relació 
següent: 

M. I. Sr. Guillem Areny Argelich 
M. I. Sr. Francesc Areny Casal 
M. I. Sr. Josep Areny Fité 
M. I. Sr. Modest Baró Moles 
M. I. Sr. Ladislau Baró Solà 
M. I. Sr. Jaume Bartumeu Cassany 
M. I. Sr. Francesc Bonet Casas 
M. I. Sr. Miquel Casal Casal 
M. I. Sr. Narcís Casal de Fonsdeviela 
M. I. Sr. Josep Dallerès Codina 
M. I. Sra. M. Rosa Ferrer Obiols 
M. I. Sr. Jaume Martí Mandicó 
M. I. Sr. Antoni Martí Petit 
M. I. Sr. Vicenç Mateu Zamora 
M. I. Sr. Francesc Mora Sagués 

M. I. Sr. Agustí Morales Ramírez 
M. I. Sr. Josep Àngel Mortés Pons 
M. I. Sr. Enric Palmitjavila Ribó 
M. I. Sr. Marc Pintat Forné 
M. I. Sr. Jordi Serra Malleu 
M. I. Sr. Enric Tarrado Vives 
M. I. Sr. Joan Tomàs Roca 
M. I. Sr. Jordi Torres Alís 
M. I. Sr. Joan Verdú Marquilló 
M. I. Sr. Vicenç Alay Ferrer 
M. I. Sr. Miquel Alís Font 
M. I. Sr. Miquel Àlvarez Marfany 

El M. I. Sr. Síndic General ha excusat l'absència del 
M. I. Sr. Simó Duró. 

També hi és present el M. I. Sr. Marc Forné Molné, 
cap de Govern, acompanyat dels M. I. Srs. Estanislau 
Sangrà Cardona, ministre de la Presidència i Interior; 
Albert Pintat Santolària, ministre de Relacions 
Exteriors; Enric Casadevall Medrano, ministre 
d’Economia; Càndid Naudi Mora, ministre 
d’Ordenament Territorial; Josep M. Goicoechea 
Utrillo, ministre de Salut i Benestar; Pere Cervós 
Cardona, ministre d’Educació, Joventut i Esports; 
Enric Pujal Areny, ministre de Turisme i Cultura, i 
Olga Adellach Coma, ministra d’Agricultura i Medi 
Ambient. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Carles Santacreu 
Coma, secretari general del Consell General. 

(El Sr. Josep Àngel Mortés Pons, secretari de la 
Sindicatura, llegeix l’ordre del dia) 

(Són les 12.20h) 
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El M. I. Sr. Síndic General: 

Abans d’iniciar l’ordre del dia permeteu–me de 
donar la benvinguda a les diferents autoritats 
presents: Srs. representants dels Coprínceps, el Sr. 
president del Tribunal Constitucional, el Sr. 
vicepresident del Consell Superior de la Justícia i a 
les Sres. i Srs. cònsols majors i menors. 

Seguidament passarem al primer punt de l’ordre del 
dia. 

1. Informe de la delegació del Consell 
General a l’Organització per a la 
Seguretat i Cooperació Europea. 
Té la paraula el Sr. Josep Dallerès per presentar 
l’informe d’activitats. 

El M. I. Sr. Josep Dallerès: 

Gràcies Sr. síndic. 

La vuitena sessió anyal de l’Assemblea Parlamentària 
de l’Organització per la Seguretat i Cooperació 
Europea (OSCE), va tenir lloc a Sant Petersburg del 
6 al 10 de juliol, sota el lema “Una Seguretat i una 
democràcia pel segle XXI”. 

La delegació parlamentària del Consell General 
davant l’OSCE la formàvem els Srs. Agustí Marfany, 
Vicenç Mateu, Josep Àngel Mortés i jo mateix. 
També es va desplaçar per assistir a la sessió, seguint 
les recomanacions contingudes en la declaració de 
Copenhaguen, l’ambaixador d’Andorra prop de 
l’OSCE, Sr. Pujal. 

Els Srs. Josep Àngel Mortés i Agustí Marfany van 
participar en la Comissió Segona encarregada dels 
afers econòmics, ciència i tecnologia; el Sr. Vicenç 
Mateu va participar en la Comissió Tercera, 
encarregada de la democràcia, dels drets humans i de 
les qüestions humanitàries, i jo mateix vaig participar 
en la Comissió Primera, encarregada dels afers 
polítics i de seguretat. 

El plenari de l’Assemblea Parlamentària de l’OSCE 
va analitzar els diferents temes proposats pel Comitè 
de Ministres i per la Comissió Permanent, en concret 
els darrers conflictes succeïts a Europa, especialment 
en la zona dels Balcans; el reforçament de les 
relacions polítiques entre Parlaments i Governs per 
la presa de decisions; i el pacte d’estabilitat sud–est 
com a element important pel manteniment de la pau 
a Europa. Elements que, en tot cas, s’haurien recollit 
en la Cimera de Caps d’Estat i de Govern per a 
l’elaboració d’una carta per a la seguretat Europea. 

Durant la sessió anual de l’Assemblea Parlamentària 
de l’OSCE, van aprovar–se les resolucions següents: 
“Resolució sobre la situació al Kosovo”, “Resolució 

sobre els dèficits de la democràcia a la regió de 
l’OSCE”, “Resolució sobre la situació a Bielorússia”, 
“Resolució relativa a les infraestructures del sud–est 
europeu”, “Resolució sobre el rol en la prevenció de 
conflictes”, “Resolució sobre el tràfic de dones i 
nens”, “Resolució sobre l’assassinat de Galina 
Starovoitova”, i “Resolució en el desenvolupament 
de l’estat de dret a la Federació Russa”. Totes 
aquestes resolucions els han estat trameses en les 
llengües de treball de l’OSCE, en aquest cas, es va 
optar pel francès i l’espanyol. 

En darrer lloc, l’Assemblea va procedir a la 
renovació de càrrecs de la Mesa, de l’Assemblea i 
dels comitès. En aquest sentit es va renovar per a un 
altre any el mandat de la presidenta Sra. Helle Degn 
i el del secretari general, Sr. Spencer Oliver. 

Cal, en darrer lloc, fer esment de la participació 
andorrana, d’una banda, en el seminari organitzat pel 
segon comitè de l’Assemblea Parlamentària de 
l’OSCE, celebrat a Nantes, sota el patrocini de 
l’Assemblea Nacional Francesa, i que tenia com a 
objecte posar èmfasis a les mesures del tipus 
econòmic, que haurien d’aplicar–se en aquells països 
en tràmit cap a la democràcia. I d’altra, la 
participació en la Comissió Permanent anual que se 
celebra a inicis d’any, i en la qual s’informa de les 
decisions preses pel Comitè de Ministres i es prepara 
l’assemblea anual de l’OSCE de l’any a venir. 

La resolució referent al seminari organitzat a Nantes, 
també ha estat inclosa dins de la tramitació que se’ls 
ha fet arribar. 

Per acabar, em permetran, en nom dels meus 
companys de la Comissió de l’OSCE, i en el meu 
propi, agrair al Sr. Agustí Marfany, que, com tothom 
sap, ha deixat el Consell General per dedicar–se a 
l’administració comunal, i que presidia la Comissió. 
Agrair–li, deia, la tasca feta, així, com la seva franca i 
lleial col·laboració. Que tingui bon encert en la nova 
tasca! 

Gràcies Sr. síndic. 

El M. I. Sr. Síndic General: 

Moltes gràcies. 

Alguna observació? 

Bé, passarem, doncs, al punt número 2 de l’ordre del 
dia. 

2. Informe de la delegació del Consell 
General al Consell d’Europa. 
Té la paraula el Sr. Enric Palmitjavila per presentar 
l’informe d’activitats. 
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El M. I. Sr. Enric Palmitjavila: 

La delegació que tinc l’honor de presidir, formada 
pels Srs. Miquel Alís, Jaume Bartumeu, Francesc 
Bonet i per jo mateix, treballa any rera any per a què 
siguin respectats els principis fonamentals que el 
Comitè de Ministres, juntament amb l’Assemblea 
Parlamentària del Consell d’Europa, lluiten per fer 
prevaler a tot Europa: promoció de la democràcia 
pluralista, protecció dels drets humans i primacia de 
l’Estat de dret. A mida que s’incrementa la nostra 
actuació i la nostra participació en l’Assemblea 
Parlamentària, i en les comissions de les quals en 
som partícips, més important és el treball que se’ns 
encomana. 

La diplomàcia d’avui en dia ja no és un camp vedat 
solament als ministeris d’afers estrangers, sinó que els 
parlamentaris i altres instàncies, també, hi 
participem activament aportant els nostres 
coneixements. 

Enguany, dos membres de la nostra delegació han 
estat nomenats ponents per les seves respectives 
comissions, elaborant cada un d’ells un informe que 
tant la Comissió Permanent com el Comitè de 
Ministres ha aprovat per unanimitat. La presentació i 
la defensa d’esmenes davant l’Assemblea 
Parlamentària, així com la intervenció en diversos 
debats al ple de l’Assemblea, són fets que vénen a 
demostrar l’eficaç i constant treball que està duent a 
terme la delegació andorrana al Consell d’Europa en 
aquests darrers anys. Així mateix, destacaré l’interès 
que ha mostrat la Comissió d’Afers polítics per 
mantenir una de les seves reunions de treball al 
nostre país l’any 2000. 

Andorra cerca cada vegada més l’atansament en tots 
els seus aspectes a aquesta Europa de la qual en 
forma part; una Europa amb un paper central en 
l’economia mundial, una importància econòmica i 
financera en desenvolupament, i un dinamisme 
constant a nivell social i cultural, que en fan cada 
vegada més la capdavantera dins del context 
internacional. Per què, doncs, perdre o retardar 
oportunitats? 

No podem oblidar que aquest any el Consell 
d’Europa ha celebrat el seu 50 aniversari, i que tots 
els estats membres han organitzat diversos actes 
commemoratius en els seus respectius països, per 
festejar aquest fet. El Principat d’Andorra, també 
s’ha afegit a aquests actes, i per això ha dut a terme, 
entre altres, la inauguració d’una avinguda amb el 
nom d’aquest organisme; un debat sobre el Consell 
d’Europa que ha tingut lloc durant la sessió ordinària 
del Consell General al novembre; i l’organització 
d’un concert de l’ONCA a Strasbourg el mes de 
setembre. El Consell General conjuntament amb el 

Consell d’Europa ha elaborat set pannells 
commemoratius que properament s’exhibiran a totes 
les parròquies del Principat. 

També, durant aquesta sessió s’ha procedit als 
nomenaments del Sr. Lord Russell Johnston com a 
President de l’Assemblea Parlamentària, i del Sr. 
Walter Schwimmer com a Secretari General del 
Consell d’Europa. En darrer lloc cal assenyalar que el 
nombre d’Estats membres s’ha incrementat fins a un 
total de 41, amb l’adhesió de Geòrgia el 27 d’abril de 
1999. 

Moltes gràcies. 

El M. I. Sr. Síndic General: 

Moltes gràcies. 

Alguna observació? 

Bé, doncs, abans de cloure aquesta Sessió 
Tradicional de Sant Tomàs, com ja va sent habitual, 
permeteu–me que faci un breu repàs de l’activitat 
que s’ha dut a terme des del Consell General durant 
aquest any. 

Així, doncs, remarcaré només aquelles qüestions més 
rellevants sobre les quals s’ha legislat, com per 
exemple, el frau en matèria duanera i el control de 
les mercaderies sensibles. 

També, dins de l’àmbit econòmic, la regulació que 
s’ha fet en matèria de patents i drets d’autor, la 
creació de la societat pública FEDA SA, o la 
modificació de la normativa sobre construcció 
d’edificis per permetre la promoció d’aparcaments de 
vehicles. 

També, s’ha incidit en el camp de la protecció dels 
drets de la persona, millorant i facilitant l’accés al 
recurs d’empara, o creant la jurisdicció de menors. 

D’altra banda s’ha aprovat un nou Codi de 
circulació, s’han regulat les professions lliberals de 
l’arquitectura, i s’ha votat una Llei d’ordenació 
lingüística. 

Pel que pertoca als tractats internacionals destacaré 
tres qüestions sobre les quals s’han agafat 
compromisos: el tràfic il·lícit d’estupefaents i 
substàncies psicotròpiques, juntament amb el 
blanqueig, descobriment, embargament i confiscació 
de productes del crim, i control dels moviments 
transfronterers de residus perillosos i la seva 
eliminació, I finalment la salvaguarda del patrimoni 
arquitectònic d’Europa. 

Aquesta feina juntament amb l’acabament dels 
treballs de la Comissió Especial de la Justícia, i amb 
l’activitat de les nostres delegacions en l’àmbit de les 
relacions interparlamentàries, resumeixen la feina 
duta a terme durant aquest any que acabem, un any 
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que també ha estat marcat per la celebració del 50è 
aniversari del Consell d’Europa, un aniversari que 
vàrem recordar en el debat tingut fa pocs dies, en 
aquesta mateixa sala, que va servir per promoure els 
valors democràtics que inspiren totes les nostres 
actuacions. 

Acabem, per tant, l’any com el vam començar: 
treballant per consolidar i millorar les 
transformacions que el nostre país ha viscut en els 
darrers temps. 

Només em queda, per acabar, agrair a tots l’esforç i 
dedicació esmerçats, i desitjar–vos un bon Nadal i 
una bona entrada a l’any nou. 

Moltes gràcies a tots i bones festes. 

S’aixeca la sessió. 

Abans de marxar, al que procedirem és a la foto 
tradicional, doncs, a les escales de La Casa de la Vall. 

Gràcies a tots. 

(Són les 12.35h) 
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